



WFDY - World Federation of Democratic Youth  
Fédération Mondiale de la Jeunesse Démocratique  
Federación Mundial de la Juventud Democrática

International NGO with consultative status with UN (ECOSOC) and operational relation with UNESCO Peace Messenger award by UN Secretary General in 1987

Address: 1139 Budapest XIII; Frangepán U. 16 - Hungary  
Tel/Fax: + 361 350 22 02 / 350 12 04 E-Mail: wfdy@wfdy.org

5

**Human Rights Council, 21<sup>st</sup> Session  
Geneva, 10 September- 28 September, 2012**

**Statement by: World Federation of Democratic Youth (WFDY)**

**Speaker: Mr. Malainin Mohamed**

**Item 6: Universal periodic review  
Morocco**

The Report of the Working Group on the UPR of Morocco enumerates many recommendations Morocco accepted or declared as already implemented. Our organisations believe that this claim has nothing to do with the reality on the ground, especially in Western Sahara. We will focus on one single recommendation Morocco accepted to prove that the report must be reconsidered.

Morocco affirmed it already "takes measures to protect human rights defenders, particularly in the Western Sahara, against harassment, repression, arrest or detention, including by granting an official accreditation to the associations working in this field".

Nonetheless, the Moroccan police injured 43 demonstrators, including 10 human rights defenders when it attacked a peaceful demonstration last Monday 17 September in the Matala square in el Aaiun, while the UN Special rapporteur on torture, Mr. Juan Mendez, was meeting some Saharawi victims in the same city.

24 human rights defenders and civil society's actors will be brought before a military court in Rabat in October 24<sup>th</sup>. These civilians have been in prison for 22 months without trial. They are right now in hunger strike.

5 Saharawi human rights defenders arrested since November 2011 in Dakhla city are sentenced 3 years imprisonment in the black prison in El Aaiun.

The saharawi human rights defender Mr. El Hafed Iaza is serving 15 years imprisonment since 2008. He is judged because of a demonstration that he didn't even attend.

7 other Saharawi human rights defenders spent 18 months in prison. They were about to appear before a military court when the Moroccan authorities put them in conditional release without trial or charges in 2011. There are 147 other saharawis arrested after Gdeim Izik violent dismantling in 2010, who spent between 3 and 5 months imprisonment and are still in conditional release. They are under permanent threat of arrest again.

6 Saharawi students have been arrested since April 2011, tortured, and ill treated because they participated in a peaceful demonstration protesting against the assassination of their colleague, the late Hamadi Habad the same month. A Moroccan court sentenced them between 2 and 3 years.

68 Saharawi political prisoners are now in different Moroccan jails. They are all imprisoned because they reject the Moroccan occupation of their country, all of them allege having been tortured during interrogations and keep been humiliated by prisons' administrations as a mean of reprisal.

No single Saharawi association is allowed to work legally unless it accepts the Moroccan occupation of Western Sahara.

Our organisation really believes that to be credible, the Council should never entrust Morocco to report about Western Sahara. This Non-Self-Governing territory needs an independent human rights mechanism to really investigate four decades of gross and continuous human rights violations committed by the Moroccan authorities against Saharawi people openly and in total impunity.





WFDY - World Federation of Democratic Youth  
Fédération Mondiale de la Jeunesse Démocratique  
Federación Mundial de la Juventud Democrática

International NGO with consultative status with UN (ECOSOC) and operational relation  
with UNESCO Peace Messenger award by UN Secretary General in 1987

Address: 1139 Budapest XIII, Frangepán U. 16 - Hungary  
Tel/Fax: + 361 350 22 02 / 350 12 04 E-Mail: wfdy@wfdy.org

Conseil des droits de l'Homme, 21eme Session  
Genève, 10 au 28 septembre, 2012

Intervention oral de: World Federation of Democratic Youth (WFDY)  
Orateur: M. Malainin Mohamed

### Point 6: L'Examen Périodique Universel Maroc

Le rapport du Groupe de travail sur l'Examen périodique universel du Maroc énumère de nombreuses recommandations acceptées par le Maroc ou déclarées comme déjà mises en oeuvre. Nos organisations estiment que cette allégation n'a rien à voir avec la réalité sur le terrain, en particulier au Sahara occidental. Nous allons nous concentrer sur une seule recommandation que le Maroc a accepté pour prouver que le rapport doit être reconsidérée.

Le Maroc a affirmé qu'il a déjà "entrepris des mesures pour protéger les défenseurs des droits humains, en particulier dans le Sahara occidental, contre le harcèlement, la répression, l'arrestation ou la détention, y compris par l'octroi d'accréditations officielles aux associations travaillant dans ce domaine".

Néanmoins, la police marocaine a blessé 43 manifestants dont 10 défenseurs des droits humains quand elle a attaqué une manifestation pacifique le lundi 17 Septembre dernier à la place Matala à El Aaiun, alors que le rapporteur spécial des Nations Unies sur la torture, M. Juan Mendez, rencontrait des victimes sahraouies dans la même ville.

24 défenseurs des droits humains et des acteurs de la société civile seront traduits devant un tribunal militaire à Rabat en Octobre 24. Ces civils sont en prison pendant 22 mois sans procès. Ils sont actuellement en grève de la faim.

5 défenseurs des droits humains, arrêtés à Dakhla en Novembre 2011, sont condamnés à 3 ans d'emprisonnement dans la prison noire d'El Aaiun.

Le défenseur des droits humains sahraoui M. El Hafed Iaza sert 15 ans de prison depuis 2008. Il est jugé en raison d'une manifestation qu'il n'a même pas assisté.

7 autres défenseurs sahraouis des droits de l'homme ont passé 18 mois en prison. Ils étaient sur le point de comparaître devant un tribunal militaire lorsque les autorités marocaines les ont mis en libération conditionnelle, sans procès ni charges en 2011. Il y a 147 autres Sahraouis arrêtés après le violent démantèlement du camp de Gdeim Izik en 2010, ils ont passé entre 3 à 5 mois de prison et sont toujours en liberté conditionnelle. Ils sont sous la menace permanente d'arrestation.

6 Étudiants sahraouis ont été arrêtés depuis avril 2011, torturés et maltraités parce qu'ils ont participé à une manifestation pacifique pour protester contre l'assassinat de leur collègue, Hamadi Habad, le même mois. Un tribunal marocain les a condamné entre 2 et 3 ans.

68 prisonniers politiques sahraouis sont maintenant dans les différentes prisons marocaines. Ils sont tous emprisonnés parce qu'ils refusent l'occupation marocaine de leur pays, chacun d'entre eux affirme avoir été torturé pendant les interrogatoires et sont tous humiliés par les administrations des prisons en représailles. Aucune association sahraouie n'est autorisée à travailler légalement à moins qu'elle accepte l'occupation marocaine du Sahara Occidental.

Notre organisation croit sérieusement que pour être crédible, le Conseil ne devrait jamais confier au Maroc de reporter sur le Sahara occidental. Ce territoire non autonome a besoin d'un mécanisme indépendant des droits de l'homme pour enquêter réellement sur quatre décennies de violations flagrantes et continues des droits de l'homme commises ouvertement et en toute impunité par les autorités marocaines contre le peuple sahraoui.

